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From the editors

One of the currently most studied topics in the field of verbal aspect and its 
grammaticalization is aspectual prefixation (a.k.a. preverbation). It is an estab-
lished fact that in the Slavic languages (the most well-studied in terms of aspect, 
being traditionally considered prototypical as far as this grammatical category 
is concerned) the aspect system is based on perfective forms arising from the 
merger of verbal bases with prefixes acting as bounders (ограничители), which 
originally performed the function of markers of adverbial meanings. These pre-
fixal morphemes (called simply prefixes or preverbs by different authors) added 
meanings related to the spatial location or dynamics of the predicate, but sub-
sequently, in the diachronic process of grammaticalization, they acquired more 
abstract meanings, first among them that of event culmination, i.e. the attainment 
of the inherent final bound (предел) of the event, which is at the basis of perfec-
tivity (as manifested in Slavic). Similar developments have also characterized 
other languages (non-Slavic, some belonging to the Indo-European stock, but by 
no means exclusively); these languages are also characterized by the presence of 
preverbs in their verbal system.

The studies collected in the present volume pursue this line of research, an-
alyzing and comparing not only different Slavic languages, but also other lan-
guages (both Indo-European and non-Indo-European), which at some level also 
display the category of verbal aspect as well as the phenomenon of preverbation 
(whether still productive or not any longer). More precisely, the studies in this 
collection attempt to shed light on the variation to be found in verbal systems that 
use preverbs as perfectivizers by identifying the ways such morphemes are used 
and the limitations on their use. Another line of research pursued in this volume 
attempts to outline various possible paths of grammaticalization (and lexicaliza-
tion) which the morphemes involved in various aspect system may undergo. All 
this is done in order to arrive at a deeper knowledge of the category of verbal 
aspect, with special focus on the Slavic phenomenology.

Attention is also paid to the grammaticalization pathways leading to the 
formation of aspect systems in situations of language contact, a theme to which 
three works are dedicated. Arkad’ev focuses on the peculiarities of the aspect 
systems developed by non-Slavic languages in situations of contact with Slavic 
languages (Yiddish, Romani, Livonian and Istroromanian). Two papers (Bena-
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cchio and Steenwijk; Breu, Pila and Scholze), on the other hand, focus on the 
grammaticalization of aspect in minority Slavic varieties that have developed in 
situations of contact with Romance or Germanic languages.

Other studies focus on ancient languages: Bertocci analyses the aspectual 
properties of some Latin preverbs, and Kamphuis aims to define more precisely 
the contribution of preverbation to the development of Slavic verbal aspect in 
the historical phase represented by Old Church Slavonic, which displays a situ-
ation still far from that of modern Slavic varieties.

The diachronic pathways leading to the emergence of Slavic verbal aspect 
are dealt with in Dickey’s study, which focuses on the analysis of the preverb 
u-, which is argued to have played a key role in the development of the perfec-
tivizing function of Slavic preverbs. Wiemer’s contribution is dedicated to the 
interplay of the morphological mechanisms of prefixation and suffixation in the 
various stages of grammaticalization of various Slavic aspect systems.

Focusing on modern Slavic languages, Esvan explores the mechanisms of 
perfectivization and imperfectivization of verbal loans in contemporary Czech, 
while Slavkova compares the behaviour of the superlexical prefix po- in Bulgar-
ian and Russian. Modern Russian is dealt with by Ruvoletto, who explores the 
functions that preverbation can assume with the class of verbs of indeterminate 
motion. The same language is the topic of Plungjan’s paper: starting from a dia-
chronic analysis of the (bi)aspectual value of the Russian verb past’, the author 
describes a particular case in the formation of aspectual pairs in this language, 
i.e. the so-called “two-stem perfectivization”. Also focusing on Russian (though 
on the background of a comparative Slavic perspective), Petruchina’s study deals 
with some important theoretical and terminological issues concerning the gram-
maticalization of aspect and the formation of the aspectual pairs.

Finally, Muro’s paper is dedicated to the phenomenon of preverb stacking, 
especially productive in some Slavic languages such as Bulgarian; his contri-
bution also contains the first attempt at a typological classification of the phe-
nomenon, taking into consideration linguistic areas very far from Slavic, such 
as North and Central America. 

This volume is the result of over five years of research activities carried out 
by the members of the research group ASP: Slavic verbal aspect in a diachronic, 
comparative and typological perspective, initiated in 2011 at the University of 
Padua under the supervision of Rosanna Benacchio. The group included Ph.D. 
students and grantees of the Department of Linguistic and Literary Studies. In 
2013, the coordinator was awarded funding for the University Project Slavic ver-
bal aspect: grammaticalization in a comparative and typological perspective, 
with special reference to prefixation. This project culminated in the workshop 
The Role of Prefixes in the Formation of Aspect and related categories (Padua, 
28-29 September 2015). The volume is a collection of papers presented at the 
workshop, which also saw the participation of the members of the ASP group.

The editors acknowledge the generous help of the Department of Linguistic 
and Literary Studies of the University of Padua for its contribution to the publi-
cation of this volume. 
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For ensuring a rigorous double-blind reviewing process special thanks are 
due to Laura Salmon and Maria Bidovec from the editorial board of the series 
Biblioteca di Studi slavistici, of which this volume is part. 

Many thanks also to the staff of FUP (most especially Elisa Logli) for their 
valuable assistance throughout the editorial process.

Rosanna Benacchio
Alessio Muro

Svetlana Slavkova
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Среди проводимых в последние годы исследований, прежде всего типо-
логического характера, затрагивающих область глагольного вида и процессы 
его грамматикализации, особо выделяется тема глагольной префиксации. 
Известно, что в славянских языках (наиболее активно изучаемых с точки 
зрения вида глагола и представляющих собой явление в некотором смыс-
ле прототипическое для данной категории) видовая система основывается 
на перфективных формах, образованных путем присоединения к глаголам 
префиксов, выполняющих функцию ограничителей, показателей адверби-
ального типа. Эти показатели первоначально конкретизировали простран-
ственные или акциональные характеристики глаголов, однако впоследствии, 
в результате диахронического развития в сторону грамматикализации, они 
приобрели другие, более абстрактные значения и, прежде всего, значение 
предельности действия, которое и легло в основу перфективности. Подоб-
ные процессы коснулись и других, неславянских языков (и не только ин-
доевропейских), в глагольных системах которых префиксы также играли 
важную роль.

Именно к этой области научных изысканий относятся статьи, вошед-
шие в настоящий сборник. В них анализируются и сопоставляются не 
только различные славянские языки, но и другие индоевропейские (и не 
только) языки, которые также выражают категорию вида (возможно, иным 
способом) и которым присуще (или было присуще) явление глагольной 
префиксации. Иными словами, в представленных в сборнике статьях под-
черкивается многообразие видовых систем, в которых префиксы использу-
ются в качестве ‘перфективаторов’, определяются возможные ограничения 
в их использовании, исследуются пути грамматикализации и лексикализа-
ции видовых морфем. 

В частности, особое внимание в сборнике уделяется способам грам-
матикализации глагольного вида в ситуациях языкового контакта. Этой те-
ме посвящены три работы. П.М. Аркадьев фокусирует свое внимание на 
особенностях видовых систем неславянских языков (идиш, цыганского, 
ливского, истрорумынского), находившихся в длительном контакте со сла-
вянскими языками. В еще двух статьях (Бенаккьо, Стэнвейк и Брой, Пила, 
Шольце) анализируется грамматикализация вида в миноритарных славян-
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ских языках, развивавшихся в ситуации прямого контакта с романскими и 
германскими языками.

Две статьи посвящены древним языкам. В частности, в работе д. Бер-
точчи анализируются видовые свойства префиксов в латыни, а дж. камПайС 
рассматривает вклад феномена префиксации в процесс грамматикализации 
славянского вида в праславянскую эпоху.

Диахроническому развитию процесса грамматикализации славянского 
глагольного вида посвящена работа С. дики. В ней особое внимание уде-
ляется префиксу у-, который, по мнению автора, сыграл ключевую роль в 
развитии перфективирующей функции префиксов в славянских языках. В 
работе Б. вимера детально рассматривается взаимодействие морфологиче-
ских механизмов префиксации и суффиксации на различных стадиях грам-
матикализации славянского вида.

Несколько работ посвящено современным славянским языкам. Так, на-
пример, Ф. ЭСван рассматривает механизмы перфективации и имперфекти-
вации заимствованных глаголов в современном чешском языке, а в работе 
С. Славковой сопоставляется поведение префикса по- в русском и в болгар-
ском языках и анализируется развитие аттенуативного значения префикса. 

Современному русскому языку посвящена работа л. руволетто, в кото-
рой рассматриваются функции префиксов в глаголах, образованных путем 
префиксации от глаголов неопределенного движения. В своей статье в.а. 
Плунгян, исследуя в диахроническом плане употребление глагола пасть, 
анализирует такой своеобразный случай образования видовой пары в рус-
ском языке, как «двухосновная перфективация». Также на основе русского 
языка, но в сопоставлении с другими славянскими языками, е.в. Петрухи-
на исследует некоторые важные теоретические и терминологические во-
просы, касающиеся грамматикализации вида и образования видовой пары.

В статье а. муро анализируется феномен множественной префикса-
ции, отличающийся особенной продуктивностью в некоторых славянских 
языках, в частности, в болгарском; кроме того, автором предложена первая 
попытка типологического описания явления полипрефиксации с учетом его 
реализации в коренных языках Северной и Центральной Америки.

Настоящий сборник является результатом более чем пятилетней иссле-
довательской работы, выполнявшейся, начиная с 2011 года, под руковод-
ством проф. Розанны Бенаккьо в рамках проекта ASP: Slavic verbal aspect in 
a diachronic, comparative and typological perspective. В научно-исследователь-
скую группу вошли аспиранты и другие слависты Падуанского университе-
та. В 2013 году исследовательская группа получила финансовую поддержку 
на реализацию нового проекта (Slavic verbal aspect: grammaticalization in a 
comparative and typological perspective, with special reference to prefixation), 
посвященного вопросам глагольной префиксации. В рамках проекта, сре-
ди прочего, была проведена Международная конференция Роль префиксов 
в процессе формирования категории аспектуальности. Вопросы грамма-
тикализации (Падуя, 28-29 сентября 2015 г.). В настоящий сборник вошла 
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бо́льшая часть представленных на конференции докладов, в том числе и 
доклады участников проекта ASP.

Cорник публикуется при поддержке Отделения лингвистических и ли-
тературоведческих исследований (Dipartimento di Studi Linguistici e Letterari 
- DiSLL) Падуанского университета. Мы признательны руководству Отде-
ления за предоставленную возможность.

Особую благодарность хочется выразить редколлегии серии «Biblioteca 
di Studi slavistici» (в рамках которой выходит в свет наш сборник) в лице 
Лауры Сальмон и Марии Бидовец, обеспечивших двойное слепое рецензи-
рование всех статей cборника. 

Мы признательны также сотрудникам издательства Firenze University 
Press (в частности, Элизе Лольи) за их ценную помощь в процессе оформ-
ления сборника.

Розанна Бенаккьо
Алессио Муро

Светлана Славкова


